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Yadulla Həsənli, Arzu Tağıyeva  
İstilik effekti yaradan qazların dayanıqlı iqtisadi artıma təsirinin  

ekonometrik qiymətləndirilməsi 
Xülasə 

 Təqiqatda istilik effekti yaradan qazların emissiyasının artmasının qlobal iqlim dəyişikliyinə 
səbəb olması fonunda dayanıqlı iqtisadi artıma təsirləri nəzəri cəhətdən araşdırılmışdır. Belə qənaətə 
gəlinmişdir ki, qlobal iqlim dəyişikliyi müəyyən müddətdən sonra iqtisadi itkilərə səbəb olacaqdır. 
Daha sonra, antropogen amillərin təsiri nəticəsində yaranan istilik effekti yaradan qazların 
emissiyasının dayanıqlı iqtisadi artıma təsiri Azərbaycan nümunəsində ekonometrik 
qiymətləndirilmişdir. Belə ki, 2010-2021-ci illəri əhatə edən dövr üzrə İEYQ-nin emissiyasının 3 il 
gecikmə ilə real ÜDM-in artım sürətinə, əhalinin hər nəfərinə düşən real ÜDM-in artım sürətinə, 
məşğul əhalinin hər nəfərinə düşən real ÜDM-in artım sürətinə təsirini əks etdirən reqressiya 
modelləri “Eviews” Tətbiqi Proqram Paketində realizasiya edilmişdir. Əldə olunmuş ekonometrik 
modelin parametrlərinin statistik cəhətdən əhəmiyyətliliyi test olunmuş və alınan nəticə izah 
edilmişdir. 

 
Ядулла Гасанлы, Арзу Тагиева 

Эконометрическая оценка влияния парниковых газов на устойчивый  
экономический рост 

Резюме 
 В исследовании теоретически изучено влияние выбросов парниковых газов (ПГ), 
вызывающих глобальное изменение климата, на устойчивый экономический рост. Сделан 

İQTİSADİ-STATİSTİK TƏDQİQATLAR 

mailto:arzu.taghiyeva@stat.gov.az


5 
 

вывод о том, что глобальное изменение климата, через определенный промежуток времени, 
приведет к экономическим потерям. Затем эконометрически оценивалось влияние ПГ, 
вызванных антропогенными факторами, на устойчивый экономический рост на примере 
Азербайджана. Так, с использованием пакета прикладных программ "Eviews" для периода 
2010-2021 гг. в расчетах были реализованы регрессионные модели, отражающие влияние ПГ 
с 3-летней задержкой на темп роста реального ВВП, темп роста реального ВВП на душу 
населения, темп роста реального ВВП на одного занятого. Проведена проверка 
статистической значимости параметров полученных эконометрических моделей и объяснены 
результаты. 

Yadulla Hasanli, Arzu Taghiyeva 
Econometric assessment of the impact of greenhouse gases on sustainable 

 economic growth 
Summary 

 In the research, the effects of greenhouse gases emissions (GHG) causing global climate 
change on sustainable economic growth were theoretically investigated. It has been concluded that 
global climate change will cause economic losses after a certain period of time. Then, the effect of 
GHG caused by anthropogenic factors on sustainable economic growth was evaluated 
econometrically in the case of Azerbaijan. Thus, for the period 2010-2021, the regression models 
reflecting the effects of GHG with a 3-year delay on the growth rate of real GDP, the growth rate of 
real GDP per capita, the growth rate of real GDP per employed person were implemented in the 
"Eviews" Application Software Package. The statistical significance of the parameters of the 
obtained econometric models were tested and the results were explained. 
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Ключевые слова: экспорт, экономический рост, ВВП, временные ряды, Энгл-Грейнджер, 
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Keywords: export, economic growth, GDP, time series, Engle-Granger, FMOLS, CCR. 
 

 
Qalib Qafarlı 

Azərbaycanda ixracın iqtisadi artıma təsirinin qiymətləndirilməsi 
Xülasə 

Məqalənin əsas məqsədi iqtisadi zaman sıralarının təhlili metodlarından istifadə etməklə 
Azərbaycan iqtisadiyyatında ixracın iqtisadi artıma təsirinin qiymətləndirilməsidir. Tədqiqatda 
Azərbaycanın 1991-2021-ci illər üzrə ixrac və ümumi daxili məhsul dəyişənlərindən istifadə edərək 
kointeqrasiya əlaqəsi Engle–Granger testilə araşdırılmışdır. Sonra uzun müddətli dövr əlaqəsinə 
dair asılılıq əmsalları Tam Modifikasiya Olunmuş Ən Kiçik Kvadratlar Metodu (FMOLS) və 
Kanonik Kointeqrasiya Reqressiyası (CCR) testlərilə müəyyən etmişdir. Daha sonra dəyişənlər 
arasında səbəbiyyət əlaqəsi Granger testi tətbiq olunaraq müəyyənləşdirilmişdir. Tədqiqatın əsas 
nəticəsi kimi qeyd edə bilərik ki, Azərbaycanda iqtisadi artımın təmin olunmasında ixrac 
uzunmüddətli dövrdə əhəmiyyətli təsirə malikdir. Tədqiqatda əldə olunmuş nəticəyə əsasən belə 
bir təklif verilmişdir ki, Azərbaycanda ölkənin beynəlxalq rəqabətqabiliyyətliliyini artırmaq və 
iqtisadi artıma nail olmaq üçün ixracın artırılması məqsədilə dəstəkləyici tədbirlərin artırılmasına 
və təkmilləşdirilməsinə ehtiyac var. Həmin dəstək tədbirlərinin təkmilləşdirilməsi üçün isə bu 
sahədə beynəlxalq təcrübə nəzərə alınmalıdır. 

Галиб Гафарлы 
Оценка влияния экспорта на экономический рост в Азербайджане 

Резюме 
Основная цель статьи – оценить влияние экспорта на экономику Азербайджана с 

использованием методов анализа экономических временных рядов. В исследовании 
рассматривается коинтеграционная связь между экспортом Азербайджана и изменениями в 
ВВП с 1991 по 2021 годы с использованием теста Энгла-Грейнджера. Затем с помощью 
метода Fully Modified Ordinary Least Squares (FMOLS) и теста Canonical Cointegration 
Regression (CCR) были определены коэффициенты зависимости долгосрочных отношений. 
Связь причинности между переменными была определена с помощью теста Грейнджера. 
Основным выводом исследования является то, что экспорт имеет значительное 
долгосрочное влияние на экономический рост в Азербайджане. Основываясь на полученных 
результатах, предлагается улучшить и усилить меры поддержки для увеличения экспорта с 
целью повышения международной конкурентоспособности страны и достижения 
экономического роста в Азербайджане. При этом необходимо учитывать международный 
опыт для улучшения этих мер поддержки.  
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Galib Gafarli 

Assessing the Impact of Exports on Economic Growth in Azerbaijan 
Summary 

The main purpose of the article is to analyze the economic impact of exports on the Azerbaijan 
economy using the time series method. The study investigates the cointegration relationship 
between Azerbaijan's export and gross domestic product (GDP) changes from 1991 to 2021 using 
the Engle-Granger test. Then, the long-term relationship dependence coefficients were determined 
using the Fully Modified Ordinary Least Squares (FMOLS) method and the Canonical 
Cointegration Regression (CCR) test. The causality relationship between variables was identified 
using the Granger test. The main conclusion of the study is that exports have a significant long-
term impact on economic growth in Azerbaijan. Based on the results obtained in the study, it is 
suggested that supporting measures for increasing exports should be improved and enhanced to 
increase the country's international competitiveness and achieve economic growth in Azerbaijan. 
International experience should be taken into account to improve these support measures. 
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XÜSUSİ İQTİSADİ ZONALARIN ÖLKƏNİN İQTİSADİ İNKİŞAFINDA ROLU 
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Jalə Dadaşova 
Xüsusi iqtisadi zonaların ölkənin iqtisadi inkişafında rolu 

Xülasə 
Müasir dövrdə dünyada baş verən əsaslı dəyişikliklər, xarici ticarətin müasir xüsusiyyətləri, 

dünya ölkələrinin inteqrasiyası, hər bir ölkənin xarici iqtisadi siyasətinin dünyada baş verən 
hadisələrə uyğunlaşdırılması xüsusi iqtisadi zonaların yaradılaraq inkişaf etməsinə öz təsirini əsaslı 
şəkildə göstərmişdir. Məqalədə xüsusi iqtisadi zonaların beynəlxalq aləmdə inkişafı, dünya 
olkələrinin iqtisadiyyatına təsiri, regional inteqrasiyanın inkişafı, həmçinin, dövlətimizin iqtisadi 
inkişafına təsiri araşdırılmış və təhlil edilmişdir. Ölkəmizin iqtisadiyyatının inkişafında, sosial-
iqtisadi göstəricilərin dinamikasında, ölkənin dayanıqlı inkişafında xüsusi iqtisadi zonaların 
növlərindən biri olan azad iqtisadi zonaların təsiri mexanizmi araşdırılmışdır. Məqalədə bu 
istiqamətdə təhlillər aparılmış və müəyyən nəticəyə gəlinib, təkliflər irəli sürülmüşdür.  

  
Жаля Дадашова 

Роль особых экономических зон в экономическом развитии страны 
Резюме 

Кардинальные изменения в мире в современную эпоху, особенности внешней 
торговли, интеграция стран мира, адаптация внешнеэкономической политики каждой 
страны к происходящим в мире событиям коренным образом оказали свое влияние на 
создание и развитие особых экономических зон. В статье исследовано и проанализировано 
развитие особых экономических зон в мире, влияние на экономику стран мира, развитие 
региональной интеграции, а также влияние на экономическое развитие нашей страны. 
Исследован механизм влияния свободных экономических зон, являющихся одним из видов 
особых экономических зон, на развитие экономики нашей страны, на динамику социально-
экономических показателей, на устойчивое развитие. В статье был проведен 
соответствующий анализ, сделаны определенные выводы и выдвинуты предложения. 
 

Jale Dadashova 
The role of special economic zones in the economic development of the country 

Summary 
Fundamental changes occurring in the world in modern times, modern characteristics of 

foreign trade, integration of the countries of the world, adaptation of the foreign economic policy of 
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each country to the events occurring in the world have fundamentally shown their influence on the 
creation and development of special economic zones. In the article, the development of special 
economic zones in the international world, the impact on the economy of the world countries, the 
development of regional integration, as well as the impact on the economic development of our 
country were investigated and analyzed. The mechanism of influence of free economic zones, which 
is one of the types of special economic zones, in the development of the economy of our country, in 
the rise of socio-economic indicators, and in the sustainable development of the country has been 
investigated. In this article, analyzes were made in this direction, certain conclusions were reached, 
and proposals were put forward. 
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Tahir Bağırov, Könül Əlibəyova 

Heydər Əliyev siyasi irsinin əhalinin rifah halının yaxşılaşmasına və ölkənin əmək bazarının 
inkişafına müsbət təsiri 

Xülasə 
Məqalədə Heydər Əliyevin hakimiyyətə gəlməsilə ölkənin sosial-iqtisadi şəraiti və əhalinin 

rifah halının yaxşılaşmasından, əmək bazarının inkişafına müsbət təsirindən bəhs edilir. Həmçinin 
onun hakimiyyətdə olduğu 1993-2003-cü illərdə ölkənin sosial iqtisadi inkişafına dair göstəricilərin 
təhlilinə dair nəticələr məqalədə əks olunmuşdur. Həmin dövrdə respublikada həm dövlət, həm də 
qeyri-dövlət sektorlarında inkişafa zəmin yaratmış məsələlər ön plana çəkilmişdir. Bununla yanaşı 
əmək bazarının əsas sosial-iqtisadi göstəriciləri və ölkənin mövcud vəziyyəti təhlil edilmişdir.  

 
Тахир Багиров, Кёнуль Алибекова 

Положительное влияние политического наследия Гейдара Алиева на повышение 
благосостояния населения и развитие рынка труда страны 

Резюме 
 В статье говорится об улучшении социально-экономического положения страны и 
благосостояния населения, развитии рынка труда после прихода к власти Гейдара Алиева. 
Также в статье отражены результаты анализа показателей социально-экономического 
развития страны в период его руководства страной в 1993-2003 гг. В то время в республике 
были созданы предпосылки для развития как государственного, так и негосударственного 
секторов. Наряду с этим были проанализированы основные социально-экономические 
показатели рынка труда и текущая ситуация в стране.  
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Tahir Bagirov, Konul Alibeyova 
The positive impact of Heydar Aliyev's political legacy on the improvement of the 

population's well-being and the development of the country's labor market 
Summary 

 The article talks about the improvement of the socio-economic conditions of the country 
and the well-being of the population and the positive impact on the development of the labour 
market after Heydar Aliyev came to power. Also, the results of the analysis of the country's socio-
economic development indicators in 1993-2003, when he was in power, are reflected in the article. 
In that period, the issues that created the foundation for development in both state and non-state 
sectors in the republic were brought to the fore. At the same time, the main socio-economic 
indicators of the labor market and the current situation of the country were analyzed. 
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KEYFİYYƏT GÖSTƏRİCİLƏRİ STATİSTİK TƏHLİLDƏ 

 
İmamət İbişova 
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Statistika işlərinin əlaqələndirilməsi və  
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Açar sözlər: keyfiyyət göstəriciləri, variasiya göstəriciləri, qruplaşdırma, əhalinin cins və yaş 
qrupları, nikahlar. 
Ключевые слова: показатели качества, индикаторы вариации, группировка населения по 
полу и возрастным группам, браки. 
Keywords: quality indicators, variation indicators, grouping, population by sex and age groups, 
marriage. 
 
            

İmamət İbişova 
Keyfiyyət göstəriciləri statistik təhlildə 

Xülasə 
Məqalədə keyfiyyət göstəricilərindən istifadə etməklə əhalinin yaş qrupları üzrə sayı, bəy 

və gəlinin yaş qruplarına görə nikahların sayına dair məlumatlar təhlil edilmişdir. Belə ki, əhalinin 
yaş qrupları üzrə məlumatlarında ədədi ortanın xətasının çox olması, həmcins olmayan və 
qruplaşdırılmamış məlumatlardan istifadə nəticəsində əldə olunan məlumatların etibarlılığının 
azalması, qruplaşdırmanın, qruplaşdırılmış məlumatlar üzərində keyfiyyət göstəricilərinin istifadə 
qaydasının, buna uyğun olaraq statistik təhlildə istifadə olunan metodun əhəmiyyəti 
vurğulanmışdır. Bəy və gəlinin yaş qruplarına görə nikahların sayı məlumatları üzərində isə  
skewness və kurtosis göstəricilərindən istifadə edilərək illər üzrə dinamikası təhlil edilmiş, 
qanunvericilikdə baş verən dəyişikliklərin nəticələrə təsiri göstərilmişdir. 

 
Имамат Ибишова 

Показатели качества в статистическом анализе 
Резюме 

 В статье с помощью показателей качества проанализированы данные о 
численности населения по возрастным группам и количестве браков по возрастным 
группам жениха и невесты. Так, отмечается высокая погрешность среднеарифметических 
данных о населении по возрастным группам, снижение достоверности полученной 
информации из-за использования неоднородных и несгруппированных данных, а также 
важность группировки и правильного использования показателей качества в отношении 
сгруппированных данных с учетом используемого метода статистического анализа. 
Относительно количества браков, в зависимости от возрастных групп женихов и невест, 
был проведен анализ динамики по годам с использованием показателей асимметрии 
(skewness) и эксцесса (kurtosis), было показано влияние изменений в законодательстве на 
результаты. 
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Imamat Ibishova 
Quality indicators in statistical analysis 

Summary 
 In the article, data on the number of population by age groups and the number of 
marriages by age groups of the bride and groom were analyzed using quality indicators. Thus, 
there is a large error in the numerical average of the data on the age groups of the population, the 
reliability of the data obtained as a result of the use of homogeneous and ungrouped data has 
decreased, the importance of grouping, the order of use of quality indicators on grouped data and 
accordingly the method used in statistical analysis has been emphasized. Based on data on the 
number of marriages by the age groups of the bride and groom, the dynamics over the years were 
analyzed using the skewness and kurtosis indicators and the effect of the changes in the legislation 
on the results was shown. 
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ÖLKƏDƏ ƏT İSTEHLAKININ STATİSTİK MODELLƏŞDİRİLMƏSİ 
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Azərbaycan Respublikası Dövlət Statistika Komitəsi 
Elmi Tədqiqat və Statistik İnnovasiyalar Mərkəzinin 

Məlumatların toplanması  texnologiyaları və 
 statistik modelləşdirmə şöbəsinin aparıcı iqtisadçısı 

AZ 1136, Bakı şəhəri, İnşaatçılar prospekti, 81 
e-poçt: hamida.isayeva@stat.gov.az 

 
Açar sözlər: statistik modelləşdirmə, adambaşına ət istehlakı, riyazi-statistik xarakteristika, ədədi 
ortanın xətası, statistik məlumatların keyfiyyəti, trend modeli. 
Ключевые слова: статистическое моделирование, потребление мяса на душу населения, 
математико-статистические характеристики, среднеарифметическая ошибка, качество 
статистических данных, трендовая статистическая модель. 
Keywords: statistical modeling, meat consumption per person, mathematical-statistical 
characteristics, standart error of mean, quality of statistical data, trend model. 

 
Həmidə İsayeva 

Ölkədə ət istehlakının statistik modelləşdirilməsi  
Xülasə 

 Məqalədə ölkədə əhalinin adambaşına ətin ayrı-ayrı növləri üzrə istehlakının statistik 
tədqiqatı aparılmış ərzaq məhsullarının istehsalı və istehlakına dair məlumatların statistik təhlili,  
modelləşdirilməsi və proqnozlaşdırılması istehsal olunmuş statistik göstəricilərin keyfiyyətini 
yüksəldir. Odur ki, statistik məlumatların keyfiyyətinin yüksəldilməsi üçün ilkin statistik 
məlumatların  təhlilinə ehtiyac vardır. Məlumatların təhlili statistik modelləşdirmə prosesinin ilkin 
mərhələsi hesab olunur və bu zaman göstəricinin riyazi-statistik xarakteristikaları xüsusi proqram 
paketləri vasitəsilə hesablanır və variasiya göstəriciləri araşdırılır. Tədqiqatda ət istehlakının təsviri 
statistikası və adambaşına istehlak olunmuş ayrı-ayrı ət məhsullarının dinamikası və qrafiki 
verilmiş və trend modelləri tərtib edilmişdir. Məlumatların statistik təhlilində müasir proqram 
paketləri SPSS və Exceldən istifadə edilmişdir. 

Гамида Исаева 
Статистическое моделирование потребления мяса в стране 

Резюме 
 Статистический анализ, моделирование и прогнозирование данных о производстве 
и потреблении пищевых продуктов повышает качество производимых статистических 
показателей. Поэтому, для повышения качества статистических данных необходимо 
проводить анализ первичных статистических данных. Анализ данных считается начальным 
этапом процесса статистического моделирования, и в это время с помощью специальных 
пакетов программ рассчитываются математико-статистические характеристики показателя 
и исследуются показатели вариации. В исследовании дана описательная статистика 
потребления мяса, а также среднедушевая динамика и график потребления отдельных 
мясных продуктов и построены трендовые модели. При статистическом анализе данных 
использовались современные пакеты программ SPSS и Excel. 
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Hamida Isayeva 
Statistical modeling of meat consumption per capita in a country 

Summary 
Statistical analysis, modeling and forecasting of food production and consumption data 

improves the quality of the produced statistical indicators . Therefore, to improve the quality of 
statistical data, it is necessary to analyze primary statistical data. Data analysis is considered the 
initial stage of the statistical modeling process, and at this time, using special software packages, 
the mathematical and statistical characteristics of the indicator are calculated and the variation 
indicators are studied. The study provides descriptive statistics of meat consumption, as well as the 
dynamics and schedule of consumption of individual meat products per person, and built trend 
models. Statistical data analysis was performed using modern SPSS and Excel software packages. 
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ƏMƏK MƏHSULDARLIĞININ STATİSTİK QİYMƏTLƏNDİRİLMƏSİ MƏSƏLƏLƏRİ 
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Fidan Quluzadə 
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Açar sözlər: məhsuldarlıq, əmək məhsuldarlığı, ümumi daxili məhsul, əlavə dəyər, məşğul əhali, iş 
saatları, faktiki iş saatları, əmək məhsuldarlığının artımı 
Ключевые слова: производительность, производительность труда, валовой внутренний 
продукт, добавленная стоимость, занятость, рабочее время, реально отработанные часы, рост 
производительности труда 
Keywords: productivity, labour productivity, gross domestic product, value added, employment, 
working hours, hours actually worked, labour productivity growth 

 
Nuru Süleymanov, Fidan Quluzadə 

Əmək məhsuldarlığının statistik qiymətləndirilməsi məsələləri 
Xülasə 

Əmək məhsuldarlığının statistik qiymətləndirilməsi məsələlərindən bəhs edən məqalədə 
məhsuldarlıq və əmək məhsuldarlığı anlayışları, əmək məhsuldarlığının beynəlxalq metodoloji 
tövsiyələrə uyğun qiymətləndirilməsi, qiymətləndirmə zamanı istifadə edilən əsas statistik 
göstəricilər, məlumat mənbələri, hesablamalar həyata keçirildiyi zaman diqqət tələb edən əsas 
məqamlara dair geniş məlumatlar verilmiş, həmçinin iqtisadiyyatın qeyri-bazar bölməsində əmək 
məhsuldarlığının ölçülməsi məsələləri nəzərdən keçirilmişdir. Nəticə olaraq isə, əmək məhsuldarlığı 
göstəricilərinin hesablanması üzrə əyani nümunələr əsasında qiymətləndirilmə zamanı istifadə 
edilən əsas statistik göstəricilərin təhlili aparılmışdır.  

 
Nuru Süleymanov, Fidan Quluzadə  

Вопросы статистической оценки производительности труда 
Резюме 

В статье, посвященной вопросам статистического измерения производительности 
труда, представлена информация о понятиях производительности и производительности 
труда, измерении производительности труда в соответствии с международными 
методическими рекомендациями, основных статистических показателях и источниках 
данных, используемых при оценке, основных моментах, требующих внимания при 
проведении расчетов, а также вопросы измерения производительности труда в нерыночном 
секторе экономики. В результате, на наглядных примерах проведен анализ основных 
статистических показателей, используемых при расчете показателей производительности 
труда. 
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 Nuru Süleymanov, Fidan Quluzadə  
Issues of statistical measurement labour productivity  

Summary 
The article devoted to the issues of statistical measurement of labour productivity provides 

information on the concepts of productivity and labour productivity, measurement of  labour 
productivity in accordance with international methodological recommendations, the main statistical  
indicators and data sources used in the measurement, the main points that require attention when 
calculations are carried out, as well as the issues of labour productivity measurement in the non-
market sector of the economy. As a result, an analysis of the main statistical indicators used in the 
measurement was carried out based on visual examples of the calculation of labour productivity 
indicators. 
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Açar sözlər: uşaq yoxsulluğu, yoxsulluğun uşaqların sağlamlığına və təhsilinə təsiri, sosial 
diskriminasiya, gəlir azlığı, az qidalanma, sıx məskunlaşma. 
Ключевые слова: детская бедность, влияние бедности на здоровье и образование детей, 
социальная дискриминация, недостаточность дохода, недоедание, перенаселенность. 
Keywords: child poverty, the impact of poverty on children's health and education, social 
discrimination, income deficiency, malnutrition, overcrowding. 
 

Yaşar Paşa, Nəbi Quliyev 
Dünyada yoxsulluq və onun uşaqlara təsiri  

Xülasə 
Məqalədə uşaq yoxsulluğu, onun aradan qaldırılması üçün görülməli olan tədbirlər, 

dünyada hazırda uşaq yoxsulluğu ilə bağlı statistika, uşaq yoxsulluğu haqqında məlumat əldə etmək 
üçün keçirilən statistik sorğular, uşaqlara yoxsulluğun ən çox zərər vurduğu sahələr üzrə məlumat 
verilmişdir. Məqalədə yoxsulluğun uşaqlara ən çox mənfi təsir edən və onların gələcəyini təhlükə 
altında saxlayan sağlamlıq, səhiyyə və sosial diskriminasiyaya toxunulmuşdur. Uşaq 
yoxsulluğunun aradan qaldırılmasının yalnız dövlətlərin öhdəliyi olmadığı, onunla hər bir fərdin 
mübarizə aparmalı olduğu qeyd olunmuşdur. 

 
Яшар Паша, Наби Кулиев 

Бедность в мире и ее влияние на детей  
Резюме 

В статье дана информация о детской бедности, приведена актуальная статистика 
детской бедности в мире, показаны статистические исследования для получения 
информации о детской бедности, а также области, где бедность больше всего затрагивает 
детей. В статье рассматриваются вопросы образования, здравоохранения и социальной 
дискриминации, где бедность самым негативным образом сказывается на детях и ставит под 
угрозу их будущее. Было отмечено, что ликвидация детской бедности является 
обязанностью не только государств, но и всех граждан, каждый человек должен бороться с 
ней. 

Yashar Pasha, Nabi Guliyev 
Poverty in the world and its effect on children  

Resume 
In the article, information is given about child poverty, current statistics on child poverty in 

the world, statistical surveys to obtain information on child poverty, and the areas where poverty 
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affects children the most. In the article, education, health and social discrimination, where poverty 
has the most negative impact on children and endanger their future, is mentioned. It was noted 
that the elimination of child poverty is not only the responsibility of the states, but that every 
individual should struggle with it. 
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Saleh Mövlamov, Nazilə Ağayeva 
Seçmə şəbəkəsinin yaradılmasında statistik innovasiyaların tətbiqi 

Xülasə 
 Məqalədə ərazi vahidləri üzrə əkin sahəsinin statistikasının təşkili məqsədilə statistik 
vahidlərin (fərdi sahibkarlar, ev təsərrüfatları və s.) seçilməsi üçün Excel və R proqram sistemindən 
istifadə məsələləri tədqiq olunur. Şərti məlumatlara əsasən, zona üzrə seçmə planı hazırlanmış, R 
proqram sisteminin tətbiqi ilə statistik vahidlərin seçmə prosesinin layihəsi tərtib edilmişdir.  
 İnnovativ texnologiyaların seçmə statistik müşahidələrin təkmilləşdirilməsində əhəmiyyəti 
araşdırılmış və gələcək tətqiqatlarda geniş tətbiqi tövsiyə edilmişdir. 
 

Салех Мовламов, Назила Агайева 
Применение статистических инноваций при  
проектировании  выборочных обследованях 

Резюме 
В статье рассматриваются вопросы использования программных систем Excel и R для 

выборки статистических единиц (индивидуальные предприниматели, домашние хозяйств и 
др.) с целью организации статистики посевных площадей по территориальным единицам и 
разработан план выборки на основе условных данных.  Процесс выборки статистических 
единиц спроектирован с использованием программных систем R. 

Исследована эффективность применения инновационных технологий в 
совершенствовании выборочных статистических наблюдений и даны рекомендации для их 
широкого применения в  будущих исследованиях. 
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Saleh Movlamov, Nazila Aghayeva 
Application of statistical innovations  to create  a sample design 

Summary 
 The article considers the use of the Excel and R software system to select statictical units 
(individual entrepreneurs, households, etc.) to organize sowing statistics on territorial units and 
developed a sample plan based on conditional data. A draft of the process of sample of statistical 
units is compiled using programs R. 
 The effectiveness of improving statistical examination with innovative technology has been 
investigated and the widespread use of their selective examinations is recommended. 
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Famil Niftiyev 
İnsan kapitalinin makroiqtisadi prinsipləri 

Xülasə 
          Məqalədə iqtisadi artımın inkişafında insan kapitalının rolundan bəhs edilir. Solou və AK 
modellərinin insan kapitalındakı rolundan danışılır. Solou modelinin üç mənbəyi hesab edilən 
kapital yığılması, əhali artımı və texnoloji tərəqqi haqqında məlumat verilir. Təqdim olunan 
modellərdə endogen və ekzogen dəyişikliyin iqtisadi artıma təsiri düstur formasında verilmişdir. 
Bundan başqa düsturlarda real məhsul və təhsil sistemi arasında əlaqə araşdırılıb. Eyni zamanda 
insan kapitalının inkişafında investisiya xərclərinin paylanmasından danışılır.  Makroiqtisadi 
səviyyədə səhiyyəyə, təhsilə və elmə çəkilən xərclər ÜDM-ə yatırım adlanır. Həmçinin, məqalədə 
Teodor Şultsun insan kapitalına və təhsil sahəsində formalaşmasına investisiya ayrılması fikirləri 
dəyərləndirilir. Sonda AK və Solou modellərinin fərqli yanaşmalarından bəhs edilir. 
 

Фамиль Нифтиев 
Макроэкономические принципы человеческого капитала 

Резюме 
В статье рассматривается роль человеческого капитала в развитии экономического 

роста. Обсуждается роль моделей Солоу и АК в человеческом капитале. Накопление 
капитала, рост населения и технический прогресс рассматриваются как три источника 
модели Солоу. В представленных моделях влияние эндогенных и экзогенных изменений на 
экономический рост представлено в виде формулы. Кроме того, при помощи формул 
показана связь между реальным продуктом и системой образования. При этом, обсуждается 
распределение инвестиционных затрат на развитие человеческого капитала. На 
макроэкономическом уровне расходы на здравоохранение, образование и науку называются 
инвестициями в ВВП. Также в статье оцениваются идеи Теодора Шульца о распределении 
инвестиций в человеческий капитал и  в сфере образования. В конце обсуждаются различные 
подходы моделей АК и Солоу. 
 

Famil Niftiyev 
Macroeconomic principles of human capital 

Summary 
        The article discusses the role of human capital in the development of economic growth. The 
role of Solow and EC models in human capital is discussed. Capital accumulation, population 
growth, and technological progress are reported as the three sources of the Solow model. In the 
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presented models, the effect of endogenous and exogenous changes on economic growth is given 
in the form of a formula. In addition, the relationship between the real product and the education 
system was investigated in the formulas. At the same time, the distribution of investment costs in 
the development of human capital is discussed. At the macroeconomic level, spending on health, 
education and science is called investment in GDP share. Also, the article evaluates the ideas of 
Theodore Schultz on the allocation of investment in human capital and formation in the field of 
education. Finally, in the concluding part, different approaches of AK and Solow models are 
discussed. 
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Nəzrin Mərdanlı 

Biznesin rəqabət qabiliyyətinin artırılması sistemində brendinq və dizayn 
Xülasə 

Azərbaycan Respublikası üçün bu məqalədə qaldırılan məsələlər böyük aktuallıq kəsb edir. 
Bu, əhali tərəfindən biznesin cəlbedici olması və dövlət strukturlarının məşğulluq, iqtisadi 
təhlükəsizliyin təmin edilməsi və ölkə büdcəsinin vergi daxilolmaları hesabına doldurulması 
obyekti kimi ona maraqlı diqqəti ilə bağlıdır. 

Brendinq və dizaynın ölkənin biznesinə transformasiyası sayəsində Azərbaycan dünya 
iqtisadiyyatının və maddi mədəniyyətin ümumi xəzinəsinə daha rəqabətli səviyyədə öz layiqli 
töhfəsini verməkdə davam edə bilər. 

Məqalədə brendinqin növləri, vəzifələri və təsnifatı açıqlanır, bazarda əmtəə və xidmətlərin 
təşviqinə kömək edən brend və dizaynların yaradıcılarına olan tələblərə diqqət yetirilir. 

 
Назрин  Марданлы 

Брендинг и дизайн в системе повышения конкурентоспособности бизнеса 
Резюме 

Вопросы, затрагиваемые в данной статье имеют большую актуальность для 
Азербайджанской Республики. Это связано с притягательной силой бизнеса со стороны 
населения и заинтересованным вниманием государственных структур к нему, как объекту 
занятости, обеспечения экономической безопасности и восполнения бюджета страны 
налоговыми поступлениями.  

Благодаря трансформации брендинга и дизайна в бизнес-образования страны 
Азербайджан может на более конкурентоспособном уровне продолжать вносить свою 
достойную лепту в общую копилку мировой экономики и материальной культуры. 

Статья раскрывает виды, задачи и классификацию брендинга, задерживает внимание 
на требованиях, предъявляемых к создателям брендов и дизайнов, помогающих 
продвижению товаров и услуг на рынок.  
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Nazrin Mardanly 
Branding and design in the system of increasing business competitiveness 

Summary 
The issues raised in this article for our Republic of Azerbaijan, which re-entered the market 

path of development about 30 years ago, are of great relevance. This is due to the attractive force 
of business on the part of the population and the interested attention of state structures to it as an 
object of employment, ensuring economic security and replenishing the country's budget with tax 
revenues. 

Thanks to the transformation of branding and design into the business education of the 
country, Azerbaijan can continue to make its worthy contribution to the common treasury of the 
world economy and material culture at a more competitive level. 

The article reveals the types, tasks and classification of branding, draws attention to the 
requirements for the creators of brands and designs that help promote goods and services on the 
market. 

Литература 
1. Армстронг, Гари, Котлер, Филип. Введение в маркетинг; 8-е изд.: Пер. с англ.- М.: 
«И.Д.Вильямс»,2007. - 1072 c.   
2. Домнин, В. Н. Брендинг : учебник и практикум для вузов / В. Н. Домнин. – 2-е изд., 
испр. и доп. – М.:  Издательство Юрайт, 2021. – 493 с. 
3. Павловская Е. Э. Основы дизайна и композиции: современные концепции. — М.: Юрайт, 
2020. — 120 c. 
4. Моисеева Н.К., Рюмин М.Ю., Слушаенко М.В., Будник А.В. Брендинг в управлении 
маркетинговой активностью / Под ред. проф. Н.К. Моисеевой. – М.: Омега-Л, 2003. – 410 с. 
5. https://sendpulse.com/ru/blog/branding 
6. https://www.google.com/search?client=opera&q=Чтакое+брендинг. 
Процесс+брендинга&sourceid=opera&ie=UTF-8&oe=UTF-8 
7. https://moluch.ru/archive/43/5167/  
8. https://az.wikipedia.org/wiki/Az-Granata 
9. https://monoxrom.ru/publications/etapy_sozdaniya_brenda/ 
10. https://koloro.ua/blog/brending-i-marketing/5-jetapov-sozdaniya-brenda-i-razrabotka-
jelementov-ego-dizajna.htm 
 
Məqalə redaksiyaya daxil olmuşdur: 17.01.20223 
Təkrar işlənməyə göndərilmişdir: 20.01.2023 
Çap üçün qəbul olunmuşdur: __.__.2023 

   
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
                                

Korrektor: Fatimə Qibləliyeva 
 

Çapa imzalanmışdır: //.//.2023 

https://sendpulse.com/ru/blog/branding
https://www.google.com/search?client=opera&q=%D0%A7%D1%82%D0%B0%D0%BA%D0%BE%D0%B5+%D0%B1%D1%80%D0%B5%D0%BD%D0%B4%D0%B8%D0%BD%D0%B3.%20%D0%9F%D1%80%D0%BE%D1%86%D0%B5%D1%81%D1%81+%D0%B1%D1%80%D0%B5%D0%BD%D0%B4%D0%B8%D0%BD%D0%B3%D0%B0&sourceid=opera&ie=UTF-8&oe=UTF-8
https://www.google.com/search?client=opera&q=%D0%A7%D1%82%D0%B0%D0%BA%D0%BE%D0%B5+%D0%B1%D1%80%D0%B5%D0%BD%D0%B4%D0%B8%D0%BD%D0%B3.%20%D0%9F%D1%80%D0%BE%D1%86%D0%B5%D1%81%D1%81+%D0%B1%D1%80%D0%B5%D0%BD%D0%B4%D0%B8%D0%BD%D0%B3%D0%B0&sourceid=opera&ie=UTF-8&oe=UTF-8
https://moluch.ru/archive/43/5167/
https://az.wikipedia.org/wiki/Az-Granata
https://monoxrom.ru/publications/etapy_sozdaniya_brenda/
https://koloro.ua/blog/brending-i-marketing/5-jetapov-sozdaniya-brenda-i-razrabotka-jelementov-ego-dizajna.htm
https://koloro.ua/blog/brending-i-marketing/5-jetapov-sozdaniya-brenda-i-razrabotka-jelementov-ego-dizajna.htm

